
                                                                         

Protokół

ze wspólnego posiedzenia Komisji  Budżetu i Samorządu,  Komisji
Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Rewizyjnej, Komisji Oświaty, Kultury,

Sportu i Zdrowia,  Komisji Rozwoju Gospodarczego Rolnictwa i Integracji
Europejskiej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, 

które odbyło się w dniu 20 kwietnia 2021 roku o godzinie 1520

w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim w Kowalewie Pomorskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.
I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 14 radnych
nieobecni - 0

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej  Michał
Klafczyński.

III   Proponowany porządek posiedzenia:  

1. Sprawy regulaminowe.
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.
3. Działalność Izby Rolniczej w powiecie golubsko-dobrzyńskim.
4. Korzyści płynące z programu współpracy między miastami partnerskimi. Możliwość 
ustanowienia miasta zaprzyjaźnionego dla Kowalewa Pomorskiego.
5. Projekty uchwał i tematy informacyjne.
6. Zapytania, sprawy różne.
7. Zakończenie.

Ad.1 Sprawy regulaminowe.

Przewodniczący  Komisji  Michał  Klafczyński  –  powitał  wszystkie  osoby  uczestniczące
w posiedzeniu Komisji. 

Ad.2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji. 
Przewodniczący Komisji  Michał Klafczyński - zapytał czy są uwagi do protokołu z ostatniego
wspólnego posiedzenia wszystkich Komisji, które odbyło się w dniu 16 marca br.                   
Nie zgłoszono uwag, wobec czego poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu.
Protokół ze wspólnego posiedzenia Komisji przyjęto jednogłośnie, bez uwag.

Ad.3. Działalność Izby Rolniczej w powiecie golubsko-dobrzyńskim.

Przewodniczący Komisji  Michał Klafczyński  - poinformował,  że jest to temat z Planu Pracy
Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej.  Dodał,  że  z   uwagi  na
panującą  w  kraju  pandemię,  posiedzenia  Komisji  odbywają  się  bez  gości  zaproszonych.
Poinformował, że był plan by Przewodniczący Izby Rolniczej w Golubiu Dobrzyniu uczestniczył
w  posiedzeniu  Komisji  w  formie  on  –  line,  natomiast  ze  względów  technicznych  nie  mógł
uczestniczyć w posiedzeniu. Poinformował również, że wystąpiono do Kujawsko Pomorskiej Izby
Rolniczej  w  Golubiu  Dobrzyniu  z  pismem  o  przekazanie  informacji  w  zakresie  tego  tematu.
Następnie odczytał treść pisma- stanowi ono załącznik do protokołu. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że zdziwiło go, że dzierżawa obszarów łowieckich  jest
w gestii Izb Rolniczych, a nie lasów. Dopytał jak to wygląda.

Przewodniczący Komisji Michał Klafczyński  - poinformował, że Izba Rolnicza pośredniczy        
w pewnym stopniu, wydaje opinie oraz wyznacza obszary łowieckie.

Radna Halina Dąbrowska – zapytała czy nowy ład dotyczy wszystkich krajów europejskich.
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Przewodniczący Komisji Michał Klafczyński  - odpowiedział, że tak. 

Nikt z radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Ad.4. Korzyści płynące z programu współpracy między miastami partnerskimi.  Możliwość
ustanowienia miasta zaprzyjaźnionego dla Kowalewa Pomorskiego.

Kierownik  ref.  AO  Monika  Piróg  –  przedstawiła  temat  z  planu  pracy  Komisji  Rozwoju
Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej:  Korzyści  płynące  z  programu  współpracy
między miastami partnerskimi.  Możliwość ustanowienia miasta zaprzyjaźnionego dla Kowalewa
Pomorskiego – materiał stanowi załącznik do protokołu.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  zapytał  Pana  Burmistrza  czy  Kowalewo  jest  w  stanie  podpisać
porozumienie z zaprzyjaźnionym miastem.

Burmistrza Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że obecnie w panującej sytuacji na świecie
nie jest za tym by do takiego porozumienia doszło. Natomiast gdy pandemia się uspokoi można do
tego tematu podejść. Miasta partnerskiego szukałby wśród swoich bliskich sąsiadów. Uważa, że
musi być to miasto równorzędne w zasobności. 

1552 -15 54 – Radny Grzegorz Regulski wyszedł z sali posiedzeń.

Ambasadorami naszego miasta mają być przede wszystkim artyści, dzieci i sportowcy.

W związku z omawianym tematem:  „Korzyści płynące z programu współpracy między miastami
partnerskimi.  Możliwość  ustanowienia  miasta  zaprzyjaźnionego  dla  Kowalewa  Pomorskiego”,
w wyniku dyskusji wypracowano stanowisko, że po zakończonej pandemii należy podjąć działania
w celu poszukania miasta równorzędnego do ustanowienia miasta zaprzyjaźnionego dla Kowalewa
Pomorskiego.  Należy brać pod uwagę kraje europejskie - nie zachodnie.

Ad.5. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – przedstawiła następujące projekty uchwał:

•  w sprawie wyrażenia zgody na utworzenie Społecznej Inicjatywy Mieszkaniowej „KZN –
Toruński” Sp. z o.o.

• w  sprawie wyrażenia  zgody  na  złożenie  wniosku  o  wsparcie  ze  środków  Rządowego
Funduszu Rozwoju  Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów  w nowotworzonej
Społecznej Inicjatywy  Mieszkaniowej.

Poinformowała, że projekty te są ściśle ze sobą powiązane. W dniu 22 lutego 2021roku pomiędzy
Krajowym Zasobem Nieruchomości, a Gminą Kowalewo Pomorskie zawarte zostało porozumienie
na  mocy  którego  strony  zobowiązały  się  do  współpracy  w  zakresie  tworzenia  warunków  do
zwiększenia  dostępności  mieszkań.  Gmina  na  mocy  art.7  ustawy  o  samorządzie  gminnym
zobowiązana  jest  do  zaspokajania  zbiorowych  potrzeb  wspólnoty  w  szczególności  w  zakresie
gminnego  budownictwa  mieszkaniowego.  Na  mocy  art.  7a  ustawy  z  dnia  20  lipca  2017r.
o Krajowym Zasobie  Nieruchomości   KZN może tworzyć  społeczne  inicjatywy mieszkaniowe,
w formach określonych ustawą  z dnia 20 października 1995 roku o niektórych formach popierania
budownictwa mieszkaniowego.

Kierownik  wyjaśniła,  że  pierwsza  z  przedstawionych  uchwał  dotyczy:  wyrażenia  zgody  na
utworzenie  przez  Gminę  Kowalewo  Pomorskie  spółki  pod  nazwą  Społeczna  Inicjatywa
Mieszkaniowa   „KZN  –  Toruński”  Sp.  z  o.o,  której  udziałowcem  będzie  Krajowy  Zasób
Nieruchomości   oraz    inne    jednostki    samorządu    terytorialnego,    w   celu   budowy   domów
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mieszkalnych.   Celem  Spółki  będzie  budowa  domów  mieszkalnych  oraz  ich  eksploatacja  na
zasadach  najmu zgodnie  z  przepisami  ustawy  z  dnia  26  października  1995  roku  o  niektórych
formach popierania budownictwa mieszkaniowego. Dochody SIM nie mogą być przeznaczone do
podziału między wspólników - przeznacza  się je w całości na działalność statutową SIM.

Druga z przedstawionych uchwał dotyczy:  wyrażenia zgody na złożenie wniosku o wsparcie ze
środków  Rządowego  Funduszu  Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów
w nowo tworzonej Społecznej Inicjatywy Mieszkaniowej.

Wysokość wnioskowanego wsparcia  wynosi 3 mln złotych, które zostaną przeznaczone na objęcie
przez Gminę udziałów  w spółce SIM „KZN-Toruński”.
Wsparcia  dla  Gminy  na  objęcie  udziałów  w  nowotworzonej  Spółce  udziela  się  tylko  raz
i  wypłacane jest ono jednorazowo na wskazany przez nas rachunek.
Obejmując udziały z wykorzystaniem wsparcia – Gmina określa w umowie z SIM rodzaj i okres
realizacji rekompensowanej tym działaniem usługi publicznej.
W przypadku gdy w terminie 6 miesięcy od dnia wypłaty wsparcia nie dojdzie do zrealizowania
działania -wypłacona kwota wsparcia podlega zwrotowi z odsetkami ustawowymi.
Kryteria i tryb przeznaczania mieszkań dla konkretnych najemców określa umowa spółki albo statut
SIM.  Zasady współdziałania SIM z gminą określać będzie umowa.

W przekazanym do konsultacji projekcie spółki przewidziano:

* korzystanie z lokali mieszkalnych w ramach realizacji inwestycji,
* szczegółowe kryteria przydziału lokali mieszkalnych w ramach inwestycji, jak również warunki
i  tryb  postępowania  przydziałowego  określać  będą  kryteria  i  zasady  naboru,  uchwalone  przez
Gminę w ramach przysługującego jej osobistego uprawnienia. Kryteria i zasady naboru uchwala
właściwa rada gminy -uchwalone kryteria stanowić będą akt prawa miejscowego.

Stawki czynszu za 1 m2 powierzchni użytkowej lokalu mieszkalnego w zasobach mieszkaniowych
SIM  są ustalane przez zgromadzenie wspólników  w takiej wysokości, aby suma czynszów za
najem wszystkich lokali eksploatowanych przez SIM pozwalała na pokrycie kosztów eksploatacji
i remontów budynków oraz spłatę zobowiązań SIM związanych z budową. Czynsz w skali roku nie
może  przekroczyć  5%  wartości  odtworzeniowej  mieszkania,  obliczonej  wg  przepisów  ustawy
o  ochronie  praw  lokatorów  (ogłoszona  przez  Wojewodę  Kujawsko-Pomorskiego  -  3.919,00
zł/1m2 ). Zgromadzenie wspólników może uchwałą podjętą jednomyślnie zobowiązać wspólników
do dokapitalizowania  Spółki  w ramach dopłat.  Dopłaty wniesione przez Gminę z  tyt.  środków
uzyskanych z podmiotów zewnętrznych (w tym BGK) nie podlegają zwrotowi. Całość środków
uzyskanych przez Gminę w związku z realizacją inwestycji musi być wniesiona do Spółki.

Działki
47/19  o  pow.  1.5325  ha   -  w  trakcie  opracowania  mpzp  z  przeznaczeniem  pod  zabudowę
wielorodzinną, drogę wewnętrzną i zieleń )
39/12 o pow. 1.1362 ha – obowiązujący mpzp zabudowa wielorodzinna.

Radny  Robert  Bejgier –  zapytał  jakie  są  różnice  i  korzyści  z  utworzenia  nowej  inicjatywy.
Dlaczego nie kontynuujemy współpracy z RTBS, skoro wszystko jest takie samo.

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena  Rymanowska –  odpowiedziała,  że  różnica  jest  w możliwości
wysokości  uzyskania wsparcia  z  rządowego programu.  Na dzień  dzisiejszy  Gmina tworząc  lub
przystępując do SIM Toruńskiego otrzymuje kwotę 3.000 000,00 zł na start. Środki te mogą być
wykorzystane na opracowanie dokumentacji, na konkretną inwestycję realizowaną na terenie naszej
gminy.  Natomiast  jeżeli  chodzi  o  RTBS,  po  zmianie  Ustawy jest  tylko  i  wyłącznie  możliwość
uzyskania   rządowego   wsparcia   w   wysokości   10%   wartości   inwestycji   na   danym  terenie.
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W  istniejącej  spółce  RTBS  udziałowcy  decydują  gdzie  będzie  realizowana  inwestycja,  nie
koniecznie musi to być na terenie Gminy Kowalewo Pom.

Radny Robert Bejgier – zapytał ile będziemy musieli dopłacić do nowej Spółki.

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała,  że jeżeli  otrzymamy wsparcie
rządowe w kwocie 3.000 000, 00 zł na objęcie udziałów, to wartość jednego udział, tak samo jak
w RTBS Rypińskim wynosi 50,00 zł,  zgodnie z projektem umowy Spółki. Brakujące środki na
realizację danej inwestycji pozyskiwać będą przez Spółkę z Banku Gospodarstwa Krajowego.  Jest
to kredyt zawierany na okres 30 lat – taka sama zasada jak w istniejącym RTBS.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy po otrzymaniu kwoty 3.000 000,00 zł musimy zaciągnąć
kredyt.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –   odpowiedziała,  że  Spółka  będzie  zaciągała
brakujący kredyt na wykonanie  inwestycji na danym terenie, a nie  Gmina. Gmina wchodzi tylko
z udziałem. Do RTBS Rypińskiego wchodziliśmy z udziałem, który stanowił grunt, natomiast na
realizację  został  zaciągnięty  kredyt  z  Banku  Gospodarstwa  Krajowego  przez  spółkę.  Tutaj
wchodzimy  ze  swoim  udziałem  w  wysokości  3.000  000,00  zł,  o  ile  Gmina  uzyska  to
dofinansowanie z rządowego programu. Dodatkowo też planowane jest wniesienie naszego udziału
w formie gruntu pod budowę.  Samo podjęcie uchwały o utworzeniu SIM, nie wywołuje skutków
w  postaci  powstania  Spółki.  Spółka  powstanie  w  momencie  podpisania  umowy  przez  Spółkę
w formie aktu notarialnego.

Radny Jerzy Koralewski – zapytał ile będzie kosztował m2 mieszkania.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała, że trudno jest jej odpowiedzieć na
to pytanie. Podjęcie uchwały nie daje nam 100% pewności, że zostanie utworzona inicjatywa. Jest
50 Samorządów, które wyraziły chęć uczestniczenia w tej inicjatywie. Wszystko zależy od tego kto
da lepszy teren pod inwestycję  – bardziej  przygotowany.  Uważa,  że tereny które oferujemy na
ul.  Kościuszki  są  atrakcyjne,  gdyż  jest  pełne  uzbrojenie  tj.  gaz,  wodociąg,  kanalizacja  oraz
utwardzona droga. Zainteresowanie potencjalnych chętnych jest bardzo duże. Nie każdego stać by
zaciągnąć kredyt na mieszkanie i kupić je od potencjalnego dewelopera. Na terenie naszej Gminy są
deweloperzy,  którzy  składają  wnioski  o  warunki zabudowy,  na  gruntach  prywatnych  na
budownictwo  mieszkaniowe  wielorodzinne.  Dzięki  temu  będzie  też  istniała  możliwość  zakupu
mieszkania od dewelopera. Dodała, że w SIM mówimy o najmie mieszkania. Zgodnie z zapisami
Ustawy czynsz w skali roku nie może przekroczyć 5% wartości odtworzeniowej mieszkania.

Radny Jerzy Koralewski  – zapytał czy Kowalewo nie będzie uprzywilejowane do otrzymania
3.000 000,00 zł.; i jak będzie ustalana wartość gruntu, który przekażemy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała, że jeżeli Gmina wniesie aportem
do spółki nieruchomość gruntową – odbędzie się to na takich samych zasadach jak przy RTBS
Rypińskim. Została wykonana wycena  gruntu przez rzeczoznawcę majątkowego i nie może być
inna  wartość  niż  wartość  rynkowa.  Wartość  tego  gruntu  przeliczana  jest  również  na  udziały
tj. 50,00 zł każdy. 

Radna Jolanta Wypych- zapytała czy Gmina będzie miała wpływ na przydział tych mieszkań. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała, że na dzień dzisiejszy projekt
spółki  zakłada,  że  każda  Gmina  dla  swojego  terenu  ustala  zasady  przydziału  lokali
w wybudowanym budynku i one obowiązują dla naszych mieszkańców i tego obiektu. O przydziale
mieszkań nie decyduje inna Gmina, która jest udziałowcem w tej spółce. 

Burmistrz  Miasta  Jacek Żurawski  -  poinformował,  że  wszystkie  Gminy  wchodzące  w skład
Stowarzyszenia   Rypińskiego   podpisały   wstępne   porozumienie   z   KZN.  RTBS  Rypiński  ma
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w planach wybudowanie, adaptację jednego budynku w Golubiu Dobrzyniu i  jednego w Gminie
Choceń,  jest  to  miejscowość  za  Włocławkiem.   Nasza  Gmina  jest  w  dobrej  sytuacji,  gdyż
posiadamy  działki  i  możemy  aportem  bez  żadnego  kłopotu,  decyzją  rady  te  działki  wnieść.
Natomiast Gmina Ciechocin i Gmina Radomin usilnie stara się odzyskać swoje działki, które kiedyś
przekazały RTBS Rypińskiemu. RTBS nie ma zamiaru budować bloku, chociaż posiada działki,
które  są  jego  własnością.  Gminy  bardzo  by  chciały  wybudować  bloki  ze  względu  na  duże
zapotrzebowania na mieszkania.  Procedura wycofania z  majątku RTBS i  przekazania do spółki
KZN  jest dosyć skomplikowana. Do spółki KZN mogą również przystępować RTBS, jednakże na
innych zasadach, gdyż nie otrzymają 3.000 000,00 zł. Dodał, że stwarzana jest nowa możliwość
pozyskania mieszkań komunalnych i należy z niej skorzystać. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  dopowiedziała,  że  zainteresowanie  jest  dość  duże  ze
względu na to, że nie obciążą budżetu.  Nie jesteśmy jako jedyni zadłużonym Samorządem. Patrząc
pod względem finansowym jest to korzystne. Jak powstają nowe mieszkania, są wpłacane nowe
podatki do Gminy. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał jaki cel miało podpisanie porozumienia z Prezesem KZN.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –   odpowiedziała,  że  jest  to  porozumienie
intencyjne,  które  nie  wywołuje  żadnych  skutków  prawnych.  KZN  nas  poinformował
o możliwościach jakie  posiada  Gmina, jeżeli chodzi o Ustawę  i wskazał  możliwości pozyskania
środków.  Przygotowane  projekty  uchwał  są nawiązaniem formy  współpracy,  bez żadnych
zobowiązań. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  -  poinformował,  że  warunkiem,  żeby  ta  spółka  mogła
funkcjonować jest zgłoszenie chętnych na 1 000 mieszkań. Podpisanie tego porozumienia miało na
celu określenia wstępnego zapotrzebowania na mieszkania. Takich Samorządów było 50, sumując
te wstępne szacunki i oczekiwania, wyszło ponad 1000 mieszkań. Biznesowo było to sprawdzenie
rynku.

Radny  Wojciech  Małkiewicz -  poinformował,  że  również  jest  za  budową  nowych mieszkań
w naszej Gminie, jednak przerażony jest, że budownictwo powstaje na ul. Kościuszki,  Niebawem
nieunikniona  będzie  budowa  ulicy  bądź  chodnika.  Mieszka  tam  już  ponad  150  rodzin
i  wszyscy  poruszają  się  jednym  pasem  drogowym,  ostatnia  lampa  kończy  się  na  wysokości
ostatniego RTBS, natomiast  w dalszej części ulica jest nie oświetlona.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –   poinformowała,  że  na  jednym  z  posiedzeń
Komisji informowała już o obowiązującym planie zagospodarowania przestrzennego. Jest to ulica
wiodąca  dla  obsługi  całego  terenu,  łącznie  z  Osiedlem  Brodnickim  i  terenami  po  byłym
ogrodnictwie. W momencie kiedy plan był uchwalany Zarząd Dróg Krajowych postawił jasno, że
wjazd na Osiedle Brodnickie na ul. Klonową,  docelowo w tym planie jest zamknięty i powinien
być zlikwidowany. W momencie kiedy zostanie wybudowana obwodnica, najprawdopodobniej my
będziemy podejmowali  decyzję  i  ulica  ta  zostanie  odblokowana.  Natomiast  ul.  Kościuszki  jest
drogą publiczną i prędzej czy później będzie musiała być przebudowana, by była przystosowana do
obsługi terenów przyległych. Dodała, że droga obok firmy Plastica we Frydrychowie jest jednym
prawnym  punktem  połączenia  z  drogą krajową,  następnie  ul.  Kościuszki,  w  kierunku  miasta
i kolejno ul. 1 Maja i ul. Strażacka. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  odczuwa  pewną  niepewność  odnośnie  kwoty
3.000 000,00 zł . Zapytał jaka jest procentowa szansa na otrzymanie tych pieniędzy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  odpowiedziała, że nie jest w stanie na to pytanie
odpowiedzieć. Rządowy program jest otwarty. Wszystkie Gminy, które wyraziły chęć przystąpienia
do  SIM  będą  podejmowały  uchwały  w  miesiącu  kwietniu.  Na  pewno  gdy  radni  przegłosują
uchwały, wniosek zostanie skierowany do Ministerstwa. 
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Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  obawia  się  jednej  rzeczy.  Tak  jak  rząd  obciąża
Samorządy, do dokładania do edukacji, uważa, że teraz również próbuje się wyręczyć. Na początku
kadencji  został  ogłoszony  Program „  Mieszkanie  +”,  który  okazał  się  niewypałem.  Uważa,  że
rękoma Samorządów Rząd chce nadrobić i zrealizować tę obietnicę.  Suma 3.000 000,00 zł  jest
bardzo kusząca, jednak zastanawia się na ile realne jest otrzymanie tej sumy. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała,  że nie  odpowie na to  pytanie
w żaden sposób. Jednakże samo podjęcie uchwały lub przystąpienie do KZN, samo w sobie nie
rodzi powstania automatycznie Spółki, gdyż Spółka zostanie zawiązana w momencie, kiedy będzie
mieć gwarancję na wnioskowaną kwotę 3.000 000,00 zł. W momencie tworzenia spółki w formie
umowy czy aktu notarialnego Gmina musi wnieść swój wkład. 

1645 – posiedzenie Komisji opuściła  Kierownik ref. AO Monika Piróg.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski - poinformował, że w momencie gdy kwota  3.000 000,00 zł
zostanie przekazana na konto Gminy, Gmina będzie musiała przekazać te pieniądze na konto spółki.
Następnie  odniósł  się  do  tematu  dróg,  zaproponował,  że  gdy  będzie  podejmowana  uchwała
w sprawie remontu kolejności dróg, mają pozostać trzy drogi do Jego dyspozycji.
Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do projektu uchwały.

1649 1651 – Radny Robert Bejgier wyszedł z sali posiedzeń.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – przedstawiła projekt uchwały: 

• w  sprawie  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  rocznego  programu  współpracy  Gminy
Kowalewo Pomorskie  z  organizacjami  pozarządowymi oraz  podmiotami  wymienionymi
w art.  3  ust.  3  ustawy z  dnia  24  kwietnia  2003 r.  o  działalności  pożytku  publicznego
i o wolontariacie za 2020 rok,

Następnie poinformowała, że każdy radny otrzymał to sprawozdanie i nie będzie go przedstawiać.
Poinformowała,  że  większa  część  programu  została  zrealizowana,  wyjątkiem  są  sytuacje
spowodowane pandemią (nie został zorganizowany bieg Kowalewski). Środki finansowe zostały
przekazane na Kluby sportowe i  na Koła gospodyń – wszystko zawarte jest  w sprawozdaniu –
stanowi ono załącznik do protokołu. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że bardzo szczegółowo przeanalizował to sprawozdanie
i wywnioskował, że na końcu nie ma przedstawionych żadnych wniosków, oraz wszystko opisane
jest  hasłowo.  Dodał,  że  w  momencie  gdy  został  przygotowywany  materiał  do  współpracy
z organizacjami pozarządowymi zgłosił wnioski.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – wyjaśniła, że wnioski, które składał dotyczyły Programu,
który został podjęty uchwałą, natomiast to jest sprawozdanie z programu. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że na koniec wykonania tego sprawozdania należałoby
podać wnioski.

Radny Robert Bejgier  – poinformował,  że wnioski składane są od wielu lat,  jednakże są one
pomijane.  Wyraził  chęć pomocy w sferze sportowej,  jednocześnie prosząc o reaktywację  Rady
sportu, która miałaby wpływ na sprawozdanie. 

Radna Halina Dąbrowska – nie zgadza się z wypowiedzią radnych. Uważa, że przedstawione
w takiej formie sprawozdanie  wynikło z sytuacji jaka panuje w kraju. 

W wyniku przeprowadzonej dyskusji  ustalono, że radny Jerzy Koralewski spotka się z autorem
sprawozdania i przekaże wysunięte wnioski, które należałoby uwzględnić na  końcu  sprawozdania.
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Następnie poprawiony projekt zostanie przesłany radnym, w celu konsultacji, każdy radny może się
zgłaszać osobiście. 

 Nikt z radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – przedstawiła następujące projekty uchwał : 

• w  sprawie  przyjęcia  3  letniego  Gminnego  Programu  Wspierania  Rodziny  w  Gminie
Kowalewo Pomorskie na lata 2021-2023.

Poinformowała,  że  Ustawa  z  dnia  9  czerwca  2011r.  o  wspieraniu  rodziny  i  systemie  pieczy
zastępczej  (t.j. Dz. U. z 2020r. poz.821 ze zmianami)  zwana dalej ustawą, nałożyła na  Gminę
zadania  z  zakresu  wspierania  rodziny  i  systemu  pieczy  zastępczej.  Zgodnie  z  art.176  pkt  1
powyższej  ustawy jednym z zadań własnych  Gminy jest  opracowywanie i  realizacja  3-letniego
programu  wspierania  rodziny.   Rada  Gminy  biorąc  pod  uwagę  potrzeby  z  zakresu  wspierania
rodziny zgodnie z art. 179 ust. 2 ustawy  uchwala gminny program wspierania rodziny. Z uwagi na
fakt, że „Gminny Program Wspierania Rodziny na lata 2018 – 2020” przyjęty Uchwałą Nr XXXIII/
294/18 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim z dnia 15 czerwca 2018r. obowiązywał do 31
grudnia  2020  roku  zachodzi  konieczność  przyjęcia  kolejnego  programu  na  lata  2021  –  2023.
Przedłożony  projekt  „Gminnego  Programu  Wspierania  Rodziny  na  lata  2021  –  2023”  zawiera
zespół planowanych działań mających na celu przywrócenie rodzinom przeżywającym trudności
w wypełnianiu funkcji opiekuńczo – wychowawczych zdolności do prawidłowego funkcjonowania
oraz  pełnienia  ról  społecznych  poprzez  zapewnienie  im  przez  Gminę  Kowalewo  Pomorskie
kompleksowego wsparcia. Pod względem finansowym część działań zawartych w programie będzie
realizowana ze  środków własnych, a część ze środków pozyskanych z innych źródeł.            

Radny Jerzy Koralewski – zapytał jaki procent w stosunku do całkowitej liczby rodzin w naszej
Gminie  stanowi  liczba  rodzin  korzystających  ze  świadczeń  pomocy   społecznej  MGOPS
w Kowalewie Pom.  w latach  2018-2020.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – odpowiedziała , że wynosił około 8 %.

Radny  Jerzy  Koralewski –  odniósł  się  do  złożonej  przez  siebie  interpelacji
w  zakresie  gospodarki  lokalami  mieszkalnymi  w  zasobach  mieszkaniowych  Gminy
po  czym  poinformował,  że  mieszkańcy  Gminy  mają  303  000,00  zł  zadłużenia  w  czynszu  za
mieszkania komunalne. Zapytał czy te rodziny otrzymują dodatek mieszkaniowy.

Zastępca  Kierownika  ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska –  poinformowała,  że  otrzymują  taki
dodatek  w momencie,  gdy się  do tego kwalifikują,  według złożonego wniosku.  Na zadłużenia
podpisywane są porozumienia.  Dodała, że w interpelacji nie było ujęte pytanie odnośnie ilości
dodatków mieszkaniowych.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że program ten dotyczy rodzin z pieczy
zastępczej.  Piecza  zastępcza  jest  to  grupa  rodzin,  która  opiekuje  się  dziećmi  z  problemami
wychowawczymi.  Diagnoza  została  przeprowadzona  z  uwzględnieniem  wszystkich
uczestniczących  osób  w  tym  programie.  Co  do  zadłużeń  czynszu  zawierane  są  porozumienia
z takimi osobami i czynsz spłacają w ratach, po czym mogą otrzymać dodatek, jednakże warunkiem
jest, że ten czynsz zapłacą. W trakcie pobierania dodatku nie mogą mieć żadnej zaległości.

Radny Jerzy Koralewski – zapytał co z programem teleopieki.



- 9 -

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska  – poinformowała, że program właśnie ruszył. Na stronie
Urzędu Marszałkowskiego pojawiła się rekrutacja, informacja z MGOPS została już opracowana
i jutro zostanie zamieszczona na stronie Urzędu.

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował,  że na 3 000 chętnych osób do skorzystania  z  tego
programu,  Gminy  zgłosiły  2  200  wolnych  miejsc.  Nasza  Gmina  zgłosiła 17  miejsc,  pozostaje
800 osób. Dodał, że rozmawiał z Prezesem tego Programu i jeżeli zgłosilibyśmy ponad wymiarowo
chętne osoby, koszt wynosiłby 35,00 zł od osoby.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że na dzień dzisiejszy mamy podpisane
porozumienie na 17 osób, w zależności od tego jak przebiegnie rekrutacja /należy spełnić warunki/
wiadomo będzie ile chętnych osób wyrazi chęć udziału w programie. Przydział osób wyznaczył
Urząd Marszałkowski. Dodała, że na dzień dzisiejszy nie dostała, żadnej informacji o możliwości
zwiększenia ilości osób. 

Radny Robert Bejgier  – zapytał jak prawnie regulowana jest ściągalność od osób niepłacących
czynsz za mieszkania komunalne. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska  – poinformowała, że rodziny które nie płacą czynszu za
mieszkania,  są  osobami,  które  nie  zawierają  umów  o  pracę.  Pomimo  tego,  że  występujemy
z egzekucją  komorniczą  o  ściągalność,  osoby te  nie  są  ściągalne.  U osób,  które  mają  zawartą
umowę o pracę, taka ściągalność jest możliwa. 
Nikt z Radnych nie miał więcej pytań dotyczących projektu uchwały.

• PURM w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie
oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie dla Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2021-
2026.

Poinformowała,  że  zgodnie  z  treścią  art.6  ust.  2  pkt  1  ustawy  z  dnia  29  lipca  2005r.
o  przeciwdziałaniu  przemocy  w rodzinie  (t.j.  Dz.U.  z  2020r.  poz.  218  z  późn.  zm.)  do  zadań
własnych Gminy należy opracowanie i realizacja gminnego programu przeciwdziałania przemocy
w rodzinie oraz ochrony ofiar przemocy w rodzinie. Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy
w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie dla Gminy Kowalewo Pomorskie na lata
2021-2026  zakłada  działania  profilaktyczne,  ochronne  i  doskonalące  dotychczasowe  działania
jednostek  i  instytucji  w  zakresie  przeciwdziałania  przemocy   w  rodzinie.  Nadrzędnym  celem
Programu  jest  dobro  i  bezpieczeństwo  rodziny,  w  szczególności  ochrona  osób  doznających
przemocy, w tym dzieci. Cel ten można osiągnąć jedynie przez interdyscyplinarne działania służb
i  podmiotów  realizujących  zadania  związane  z  przeciwdziałaniem  przemocy  i  ochroną  ofiar
przemocy w rodzinie.  Zapewnić to mają działania zaplanowane do realizacji  na lata 2021-2026
w  ramach  niniejszego  Programu.  Działania  te  mogą  przyczynić  się  do  ograniczenia  zjawiska
przemocy  i  wzrostu  poczucia  bezpieczeństwa   rodzin  z  terenu  Gminy  Kowalewo  Pomorskie.
Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie i Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie
dla  Gminy  Kowalewo  Pomorskie  na  lata  2021-2026  jest  kontynuacją  Gminnego  Programu
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie z lat 2018-2020.
Przyjęte  w  programie  koncepcje  są  zbieżne  z  celami  i  kierunkami  działań  zawartymi
w Wojewódzkim Programie Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie dla Województwa Kujawsko-
Pomorskiego na lata 2021-2026.

Nikt z radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały. 
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna – przedstawiła następujące projekty uchwał w sprawie:
• uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2021-

2035
• zmiany uchwały budżetowej na rok 2021

Poinformowała, że dochody zwiększą się o 30 540,62 zł otrzymano środki na Program wspieraj
seniora  oraz  zwrot  z  ubezpieczalni  środków  na  szkodę  za  osunięcie się  skarpy  przy  drodze
w   miejscowości  Bielsk,  jest  to  szkoda  zgłoszona  w  ubiegłym  roku.  Jeżeli  chodzi  o  zmiany
w planie wydatków łączna kwota wynosi 25 211,40 zł – zmiany te są tylko po stronie wydatków
bieżących. Zmniejszony zostanie plan wydatków na zadanie: Realizacja przebudowa drogi gminnej
Srebrniki  –  Mariany  o  kwotę  40  000,00  zł  zwiększono  na  przebudowę  dróg  gminnych
w  miejscowości  Chełmonie.  O  kwotę  35  000,00  zł  zmniejszono  plan  wydatków  na  odsetki,
natomiast  zwiększono  tę  kwotę  w  dziale  Gospodarki  Komunalnej  na  zmigrowanie  danych
Programu finansowo- księgowego. Z racji tego, że otrzymaliśmy dotacje na pomoc materialną dla
uczniów  i  na  zasiłki  szkolne  należy  wprowadzić  wkład  własny  w  wysokości  4  720,78  zł.  Po
przedstawionych zmianach deficyt zwiększy się o 4 670,78 zł. Na dzień dzisiejszy nie ma jeszcze
określonej  zmiany  dotyczącej  inwestycji  Nawra  Kończewice.  Z  racji  tego,  że  są  prowadzone
rozmowy z ref. TIiGG z partnerami i wykonawcą, którzy wystąpili z prośbą o zwiększenie środków
na  inwestycję.  Dodała,  że  kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  wystąpiła  z  pismem
o uszczegółowienie  zwiększenia  kosztów inwestycji.  W najbliższych  dniach  zostanie  przesłana
decyzja z Samorządu Województwa w jakim stopniu sfinansują to dołożenie. Zmiany te muszą być
dokonane na Sesji kwietniowej z racji tego, że dopóki  nie będzie zmian, wykonawca nie będzie
mógł  rozpocząć  budowy.  Na  rok  2021  zapewniono  te  środki  w  budżecie.  Pieniądze  za  zakup
gruntów  będą  wydawane  w  roku  2022,   w  Wieloletniej  Prognozie  Finansowej  należałoby
rozciągnąć nakłady i inwestycje na 2022 rok. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –   poinformowała,  że  do planowanych kosztów
finansowych na nasz udział,  który mamy,  zgodnie z  wnioskiem Samorządu Województwa nasz
wkład  własny  powinniśmy  zwiększyć  o  kwotę  71  000,00  zł,  z  tego  co  mamy  zaplanowane
w budżecie na ten rok. Poinformowała,  że odbyło się spotkanie przy udziale Radnego Marcina
Dunajskiego z właścicielami gruntów przez który droga rowerowa przebiega, gdzie były zgłaszane
uwagi tj.  konieczność wprowadzenia innych rozwiązań niż te,  które zakłada projekt,  nie jest  to
związane z tą kwotą, którą wnioskuje Samorząd Województwa. W chwili obecnej zaczął się proces
szacowania gruntów, które zostaną zajęte pod drogę, proces ten przeprowadza Wojewoda Kujawsko
–  Pomorski.  Są  to  kwoty  szacowane  tj.  500  000,00  zł  /mogą  być  na  plus,  bądź  na  minus/.
Te szacunki, które przyjął Urząd Województwa na wykupy gruntów wynoszą 60,00 zł za 1 m2.
Jeżeli chodzi o roboty budowlane, tj. kwota którą wnioskuje Urząd Marszałkowski, wynika z błędu
projektanta,  który  założył  zdjęcie  warstwy  humus  pod  inwestycję  /założył  10  cm/.  Samorząd
Wojewódzki przyjął  wynagrodzenie kosztorysowe, więc rozlicza się z wykonawcą  z faktycznie
wykonanych robót. Umowa natomiast mówi, że w przypadku niedoszacowania błędnego przyjęcia
w przedmiarach, inwestor różnicę musi dopłacić. Jeżeli któraś z zaplanowanych robót nie zostanie
wykonana, z wynagrodzenia kosztorysowego wartość zostanie w końcowym rozliczeniu zadania
odliczona.  Samorząd Województwa zapewnia nas,  że będzie dochodził  roszczeń od projektanta,
z uwagi na niedoszacowanie. Proces ten jest długotrwały z uwagi na proces cywilny przed Sądami.
Wykonawca nie będzie wykonywał kolejnych robót do momentu, aż nie zostanie zawarty aneks na
niedoszacowane roboty. 

Radny Robert Bejgier- zapytał czy przekazanie danych, będzie kosztowało 35 000,00 zł.
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Skarbnik  Gminy Magdalena Górna  – odpowiedziała,  że  chodzi  tu  o  zmigrowanie  Programu
finansowo- księgowego. Program ten użytkowany jest od roku 2013. 

Radny Robert Bejgier- zapytał ile płacimy za prowadzenie tego systemu.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  – odpowiedziała,  że sprawdzi to dokładnie i odpowie na
pytanie.

Radny  Robert  Bejgier- zapytał  czy  kwota  przeznaczona  na  realizację  Programu  „Wspieraj
seniora” związana jest z Dziennym Domem Pobytu. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że nie. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że Program „Wspieraj seniora” dotyczy
robienia  i  dostarczania  zakupów  dla  seniorów  w  czasie  pandemii,  którzy  przebywają  na
kwarantannie. Są to koszta z dotacji, które przeznaczone zostaną na paliwo, na transport oraz na
pracownika, który wykonuje tę usługę. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – poinformowała, że kolejny projekt uchwały dotyczy:

•  uznania petycji z dnia 1 marca 2021 roku za bezzasadną.

Dodała, że dotyczy on petycji, która została rozpatrzona w dniu dzisiejszym na posiedzeniu Komisji
Skarg, Wniosków i Petycji. Projekt uchwały zostanie przesłany radnym na maila.

Zastępca  Kierownika  Ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska  –  przedstawiła  następujące  projekty
uchwał:

•   w sprawie powierzenia spółce komunalnej zadań własnych Gminy Kowalewo Pomorskie.

Poinformowała, że zgodnie z art. 7 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym,
zaspokajanie  zbiorowych  potrzeb  wspólnoty  należy  do  zadań  własnych  Gminy.  
W szczególności zadania własne obejmują sprawy:

• gospodarki nieruchomościami,
• gminnego budownictwa mieszkaniowego,
• gminnych dróg, ulic, mostów, placów oraz organizacji ruchu drogowego, 
• utrzymania czystości i porządku,
• targowisk i hal targowych,
• zieleni gminnej i zadrzewień,
• utrzymania  gminnych  obiektów  i  urządzeń  użyteczności  publicznej  oraz  obiektów

administracyjnych.
W ustawie z dnia 20 grudnia 1996 r. o gospodarce komunalnej  zostały określone dopuszczalne
formy organizacyjne wykonywania gospodarki komunalnej. Jedną z możliwych form prowadzenia
gospodarki  komunalnej  przez  gminę  jest  spółka  prawa  handlowego.  Uchwała  Rady  Miejskiej
w  Kowalewie  Pomorskim  o  powierzeniu  zadania  własnego  spółce  komunalnej  jest  aktem
władczym,  mocą  którego  jednostronnie  nakłada  się  na  Spółkę  Zakład  Gospodarki  Komunalnej
i Mieszkaniowej Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością realizację określonych zadań własnych
Gminy Kowalewo Pomorskie. Zgodnie z Decyzją Komisji Europejskiej z dnia 20 grudnia 2011 r.
w sprawie stosowania art. 106  ust.  2  Traktatu  o  funkcjonowaniu  Unii  Europejskiej  do  pomocy
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państwa  w  formie  rekompensaty  z  tytułu  świadczenia  usług  publicznych  przyznawanej
przedsiębiorstwom  zobowiązanym  do  wykonywania  usług  świadczonych  w  ogólnym  interesie
gospodarczym niezbędne jest,  aby spółka świadcząca usługi komunalne na rzecz  Gminy została
zobowiązana do ich świadczenia mocą aktu o charakterze władczym, co uzasadnia konieczność
podjęcia  niniejszej  uchwały.  Zakład  Gospodarki  Komunalnej  i  Mieszkaniowej  Spółka
z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Kowalewie Pomorskim, ul. Brodnicka 1, 87-410
Kowalewo Pomorskie spełnia  wymogi  realizacji  zadań publicznych  rozliczanych rekompensatą,
a  w  szczególności  została  utworzona  wskutek  przekształcenia  zakładu  budżetowego  Gminy
Kowalewo  Pomorskie  w  celu  realizacji  zadań  własnych  Gminy -  prowadzenia  działalności
gospodarczej  o  charakterze  publicznym,  a  nadto  Gmina  Kowalewo  Pomorskie  posiada  100%
udziałów w Spółce.   Przez cały okres wykonywania powierzonych jej  mocą niniejszej uchwały
zadań, Spółka pozostanie tzw. „podmiotem wewnętrznym”. W następstwie wykonania niniejszej
uchwały zawarta zostanie umowa wykonawcza, która określi m.in. szczegółowy zakres powierzenia
jak i  zasady ustalenia  rekompensaty z tytułu wykonywania przez Spółkę powierzonego zakresu
zadań  jednostki  samorządu  terytorialnego.  Ustalona  rekompensata  nie  może  przekraczać  kwoty
niezbędnej  do  pokrycia  kosztów  poniesionych  w  trakcie  wywiązywania  się  z  powierzonego
zadania, przy uwzględnieniu uzyskiwanych przy tym przychodów i rozsądnego zysku. 

• w sprawie uchylenia uchwał Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim.

 Poinformowała, że uchyla się następujące uchwały Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim:
1 Uchwałę nr XXIX/296/14 Rady Miejskiej  w Kowalewie Pomorskim z dnia 24 września

2014 roku  w sprawie  powierzenia  Zakładowi  Gospodarki  Komunalnej  i  Mieszkaniowej
Sp. z o. o. w Kowalewie Pomorskim niektórych obowiązkowych zadań własnych Gminy
z zakresu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Kowalewo Pomorskie. 

2 Uchwałę nr XV/126/16 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim z dnia 29 czerwca 2016
roku w sprawie powierzenia Zakładowi Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej Sp. z o. o.
w  Kowalewie  Pomorskim  obowiązkowego  zadania  własnego  gminy  polegającego  na
zimowym utrzymaniu  dróg gminnych  na  terenie  miasta  oraz  chodników położonych na
terenie gminy Kowalewo Pomorskie.

Uchwałę nr XXIV/200/20 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim z dnia 26 listopada 2020 roku
w  sprawie  powierzenia  gminnej  osobie  prawnej  -  Zakładowi  Gospodarki  Komunalnej
i  Mieszkaniowej  Spółce  z  ograniczoną  odpowiedzialnością  w  Kowalewie  Pomorskim,
wykonywania  zadań  własnych  Gminy  Kowalewo  Pomorskie  w  zakresie  zarządzania
nieruchomościami zabudowanymi komunalnymi budynkami z  lokalami mieszkalnymi oraz innymi
lokalami,  w  tym  lokalami  użytkowymi  w  celu  zaspakajania  zbiorowych  potrzeb  wspólnoty.
Uchwały wymienione w § 1 projektu uchwały powierzają zadania własne Gminy na różne okresy
i  na czas  nieokreślony.  Gmina podjęła  więc decyzję o zmianie sposobu powierzenia  i  sposobu
rozliczania pomocy udzielanej Spółce na realizację zadań komunalnych powierzonych jej wcześniej
uchylanymi  uchwałami.  Gmina  ma  zamiar  powierzenia  zadań  objętych  uchylanymi  uchwałami
w  sposób  kompleksowy.  Intencją  Gminy  jest  powierzenie  zadań  własnych  w  trybie  usług
w Ogólnym Interesie Gospodarczym, określonym w Decyzji UE 21/2012, który stanowi wyjątek
i występuje w zakresie, w jakim interwencję państwa należy uznać za rekompensatę stanowiącą
świadczenie  wzajemne  za   świadczenia   przedsiębiorstw  będących  beneficjentami  w  celu
wykonania zobowiązań do świadczenia usług publicznych.  W rzeczywistości Spółka nie uzyska
z   tego   tytułu    korzyści    finansowych,   a   zatem   interwencja    taka   nie    będzie    skutkować
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uprzywilejowaniem  jej  względem  przedsiębiorstw  konkurencyjnych,  interwencja  ta  nie  będzie
mieścić się w zakresie stosowania art. (107 ust. 1 Traktatu).

Radny Robert Bejgier – zapytał czy przepisy unijne wymagają od nas podjęcia takiej uchwały
i uchylenia tych poprzednich uchwał.

Zastępca  Kierownika  Ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska  –  odpowiedziała,  że  tak,  należy
dostosować się do przepisów unijnych.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy w unijnych wytycznych określony jest okres na jaki powinna
być zawarta umowa.

Zastępca Kierownika Ref. GKiM Paulina Wiśniewska – odpowiedziała, że tak, maksymalnie do
10 lat. Wcześniejsze umowy zawierane były na czas nieokreślony. Teraz na wszystkie usługi należy
podpisać jedną umowę, w której będzie uwzględniona rekompensata. Punkt selektywnej zbiórki nie
będzie objęty umową, ze względu na okres trwałości projektu. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że będziemy się starać by finansowanie
spółki przeszło pod wydatek majątkowy, będzie dokapitalizowanie spółki z racji podjęcia uchwały,
nie będzie natomiast wydatku bieżącego. Będzie możliwość zwiększenia puli wydatków bieżących.
Dodała, że na stronie Urzędu Miejskiego zamieszczone jest  Zarządzenie Burmistrza nr 37/2021
w  sprawie  przedstawienia  sprawozdania  rocznego  z  wykonania  budżetu  Gminy  Kowalewo
Pomorskie za 2020 rok.  W dniu wczorajszym wpłynęła opinia  Składu Orzekającego,  która jest
pozytywna – zostanie przekazana na ręce Przewodniczącego oraz zamieszczona w BIP.

Radny Robert Bejgier – poprosił by Biuro Rady Miejskiej przesłało radnym to sprawozdanie na
maila. 

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry  – odpowiedziała, że corocznie radni otrzymują to
sprawozdanie wraz z Raportem o stanie gminy. Link z Zarządzeniem zostanie przesłany radnym.

Tematy informacyjne:

Kierownik  Ref.  EWiOŚ  Monika  Kozińska  –  przedstawiła  materiał  dotyczący  Sprawozdania
z wykonania zadań i osiągania celów określonych w strategii rozwoju oświaty na terenie Gminy
Kowalewo Pom. na lata 2019-2023 – radni otrzymali sprawozdanie. 

Materiał stanowi załącznik do protokołu.

Radny Jerzy Koralewski – odniósł się do materiału odnośnie psychologów, zauważył, że niektóre
szkoły nie posiadają psychologów, zapytał co było przyczyną. 

Kierownik  Ref.  EWiOŚ  Monika  Kozińska  –  poinformowała,  że  dyrektorzy  szkół  co  roku
w arkuszu kalkulacyjnym zgłaszają potrzebę pozyskania psychologa w szkole. 

Radna Halina Dąbrowska -  w odniesieniu do omawianego tematu dotyczącego  Sprawozdania
z wykonania zadańi osiągania celów określonych w strategii rozwoju oświaty na terenie Gminy
Kowalewo Pomorskie na lata 2019-2023 za lata 2019-2020 zapytała czy była jakaś informacja
zwrotna  jak  się  zrealizowało  zadanie  psychologa w szkołach i  czy  dyrektorzy  podsumowali  to
w jakiś sposób.

Kierownik EOiW Monika Kozińska - poinformowała, że nie było takiego podsumowania, dodała,
że wystąpi na piśmie do Dyrektorów z prośbą o informację dotyczącą oceny efektywności działania
psychologa. 
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Zastępca  Burmistrza  Miasta  Ilona  Rybicka –  przedstawiła  informację  dotycząca  konkursu
w zakresie kultury fizycznej i sportu 2021 – materiał stanowi załącznik do protokołu. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Zastępca Kierownika Ref. GKiM Paulina Wiśniewska – odniosła się do wniosku zgłoszonego
prze Radnego Wojciecha Małkiewicza na ostatnim posiedzeniu Komisji w dniu 16 marca 2021 roku
dotyczącego  naprawy  uszkodzonego  chodnika  w  wyniku  kolizji  drogowej  na  ul.  1  Maja
w  kierunku  Wąbrzeźna.  Poinformowała,  że  uszkodzenie  zostało  zgłoszone  do  Starostwa
Powiatowego w Golubiu Dobrzyniu. Odniosła się również do prośby Radnego  Piotra Strzeleckiego
odnośnie sprawdzenia czy istnieje możliwość postawienia znaku STOP  w miejscowości Borówno
na  drodze  gminnej  obok  krzyża.  Poinformowała,  że  znaki  te  stawiane  były  10  lat  temu  i  są
niezgodne. Zostaną one zaktualizowane.

Radny Piotr Strzelecki - poinformował, że w Borównie na drodze koło krzyża /przy stawie/ zapadł
się asfalt. Pod jezdnią jest przepust, który należy sprawdzić.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska –  poinformowała Przewodniczącego Komisji Oświaty,
Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzego Koralewskiego, że na posiedzeniu Komisji w miesiącu lutym
przedstawiała  informację o  przygotowaniach  w  zakresie  przyjęcia  Strategii  Rozwoju  Miasta
i Gminy  Kowalewo Pomorskie. Zapytała czy jeszcze raz temat ten ma zostać przedstawiony na
posiedzeniu  Komisji. 

Radny Jerzy Koralewski - poinformował, że nie trzeba po raz kolejny omawiać tego tematu.

Radny Robert Bejgier - zgłosił zły stan drogi na ulicy Drzymały.

Radny Marcin Dunajski - zgłosił duże ubytki na krawędzi drogi przy której jest robiona ścieżka
pieszo - rowerowa od strony Mlewa.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że plac budowy przejęła firma, która
realizuje między innymi drogę Wojewódzką.

Jolanta Wypych - zawnioskowała o zasypanie dziur na przedłużeniu ulicy Działkowej, do zakrętu
jest kostka, dalsza część to droga nieutwardzona na której powstały duże dziury.

Paulina  Wiśniewska  –  poinformowała,  że  obecnie  są  już  prowadzone  prace  równiarką
i w najbliższych dniach zostanie to zrobione, jest to realizowane corocznie.

Ad.7. Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1817 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 14 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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